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DET ANTROPOCÆNE 
OG POSTHUMANISME 

TEORI: NAR MENNESKET IKKE LÆNGERE 
BARE ER ET MENNESKE 

Menneske og natur. Hersker vi mennesker over naturen? Bliver vi behersket af na- 

turen? Er vi en del af naturen, er naturen en del af os, eller er menneske og natur to 

adskilte dele? Spørgsmål om menneskets forhold til naturen har vist optaget men- 

nesker altid. Myter og religioner, videnskabsmænd og filosoffer har forsøgt at give 

os svaret på, om menneskets plads er i, over eller under naturen. Og spørgsmålet 

bliver stadig mere relevant, mens klimaforandringerne tager til. 

Det er heller ikke noget nyt, at man i kunsthistorien beskæftiger sig med og 

interesserer sig for sammenhængen mellem menneske og natur. Tænk bare på 

renæssancemaleren Leonardo da Vincis anatomiske tegninger fra begyndelsen af 

1500-tallet, hvor han med et naturvidenskabeligt blik undersøgte, hvordan men- 

nesket blev skabt. Den vinkel var anderledes end tidligere, hvor man med et religi- 

øst blik betragtede mennesket som skabt af Gud. Eller tænk på, hvordan man i den 

danske guldalderkunst i 1800-tallet iscenesatte den danske natur og bondens idyl- 

liske liv på landet på et hav af nationalromantiske landskabsmalerier. Eller tænk på 

1900-tallets hyldest til industrialiseringens menneskeskabte natur med jernbaner, 

dampmaskiner, fabrikker osv. 

Et mere kritisk blik på sammenhængen mellem menneske og natur opstod i 

1960'erne, hvor kunstnere fx begyndte at udforske /and art som genre. Land art 

dækker over stedsspecifikke værker, som er skabt af og i naturen, og som for al- 

vor gør opmærksom på, at menneskets indflydelse på naturen sætter varige spor. 

I dag bugner den internationale kunstscene med det, der flere steder kaldes eco 

art - klimakunst - som i lighed med tidligere tiders kunsthistoriske blik på naturen 
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og det menneskeskabte tematiserer forholdet mellem menneske og natur. Det nye 

ved klimakunsten er imidlertid, at vores forståelse af, hvad der er natur og natur- 

ligt, og hvordan mennesket placerer sig i forhold dertil, har ændret sig markant. 

MENNESKETS FORHOLD TIL NATUREN, TIL KLIMAET OG TIL TEKNOLOGIEN 

Man kan bruge begreberne det antropocæne og posthumanisme til at tale om, hvordan 

dette skifte har påvirket den internationale kunstscene. De to begreber kredser 

netop om menneskets forhold til naturen, til klimaet og også til teknologien. 

Begrebet antropocæn kan oversættes til "menneskets tidsalder=. Det stammer fra 

græsk, hvor anthropos betyder "menneske= og -cæn kommer af kaznos, som betyder 

<ny=. Antropocæn beskriver med andre ord en ny, geologisk tidsalder, hvor men- 

neskets indvirkning på planeten er så gennemgribende, at det ikke kan gøres om; 

faktisk kan den aflæses geologisk - helt ned i jordlagene. Det antropocæne peger 

dermed på, at de spor eller aftryk, mennesker sætter i naturen i dag, aldrig kan 

slettes. Det er dog ikke ensbetydende med, at menneskets evne til at gribe ind i og 

forandre naturen gør os i stand til at kontrollere naturen. For i samme ombæring, 

som mennesket manipulerer med naturen, så manipulerer naturen med menne- 

sket. Med andre ord slår begrebet det antropocæne fast, at menneske og natur ikke 

er adskilt i en romantisk dualisme, men at mennesker er naturen, og naturen er 

mennesket. 

NÅR NATUREN IKKE ER NATUR 
Inden for forskningen i det antropocæne er det netop spørgsmålet om, hvad 'na- 

tur9 så betyder, der er i centrum. For hvis mennesket ikke længere kan adskilles 

fra naturen, hvad sker der så? Ifølge Martin Gregersen og Tobias Skiveren er det 

umuligt at finde frem til et entydigt svar på det. Det har de skrevet om i den littera- 

turvidenskabelige bog Den materielle drejning, som det følgende bygger på. 

Når man ikke længere adskiller menneske og natur, men i stedet forener men- 

neske og natur i ét, så må distinktionen mellem aktiv (menneske) og passiv (na- 

tur), kultur (menneske) og natur, manipulator (menneske) og manipuleret (natur), 

menneskets og dets omverden ophæves. På papiret skal vi altså forstå det antropo- 

cæne som en skelsættende periode i forholdet mellem menneske og natur. Men i 

virkeligheden hersker der stor uenighed om, hvornår den antropocæne tidsalder 

opstod - og om den overhovedet eksisterer. Uanset hvad er begrebet interessant at 
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anvende, når vi bruger kunsten til at tale om, hvordan vi som mennesker påvirker 

omgivelserne i en sådan grad, at naturen ikke længere findes som naturlig natur, 

fordi vi mennesker har sat vores spor overalt på kloden i form af industrialisering, 

fossile brændsler, forbrug osv. 

HVAD ER 8DET ONDE' I EN TID, HVOR MENNESKE OG NATUR ER ÉT? 

Inden for den kunsthistoriske videnskab har det antropocæne perspektiv umid- 

delbart åbnet for nye undersøgelser af fortidens landskabsmalerier med fokus på, 

hvordan billederne skildrer spor af mennesket i landskabet. Som du allerede ved 

fra indledningen til dette kapitel, er det ikke nyt, at man kan arbejde med menne- 

ske over for natur i kunsten. 

Derimod er det nye ved det antropocæne blik, at menneske og natur ikke er ad- 

skilt, og at fremstillingen af det gode og det onde har ændret karakter. For hvad er 

'det onde= egentlig i en tid, hvor menneske og natur er uadskillelige? Netop dette 

paradoks skildres på den internationale kunstscene i dag. Her iscenesættes debat- 

ten om klimaforandring, global opvarmning og andre menneskeskabte (såkaldte) 

naturkatastrofer gennem et antropocænt blik. På den måde gør den antropocæne 

kunst beskueren opmærksom på, hvilken position mennesket selv har i en verden, 

hvor mennesket ikke sættes over andre væsener. I stedet viser den antropocæne 

kunst os, at vi selv er en del af relationen mellem menneske og natur. 

NÅR MENNESKET BLOT ER ÉN BLANDT MANGE ANDRE ARTER 

Det antropocæne handler om den (geologiske) tidsalder, vi i dag lever i. Her har 

menneskets aftryk på naturen medført en forandret naturoplevelse, hvor menne- 

ske og natur er ét. Det posthumane er endnu et blik på vores tidsalder, hvor fokus sta- 

dig ligger på menneske, natur og klima, men med et andet fortegn, nemlig et tek- 

nologisk. I den posthumane tankegang belyses, hvordan menneskets egen natur er 

under kraftig forandring som følge af den teknologiske udvikling: genteknologi, 

blanding af mennesker og maskine (cyborg), robotteknologi og kunstig intelligens 

for blot at nævne nogle af de forandringer, der påvirker menneskets natur. 

Posthuman kommer af latin, hvor post betyder <efter=, og human betyder <men- 

neske= - altså det, der kommer efter mennesket. Det posthumane blik handler om, 

hvordan nutidens teknologiske indgreb og muligheder forskyder vores fokusering 
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på mennesket som en særlig kategori til en idé om, at mennesket blot er en art 

blandt mange andre arter. 

En sådan fremstilling af at være menneske peger på, at skellet mellem menne- 

ske, natur og kultur, mellem krop og bevidsthed og ikke mindst mellem menneske 

og maskine bliver uløseligt vævet sammen. I den optik ophører den eksistentielle 

skelnen mellem menneske og ikkemenneske, og i stedet opstår der en langt mere 

flydende verdensforståelse, hvor det menneskelige og det ikkemenneskelige kon- 

stant bevæger sig ind og ud af hinanden og påvirker hinanden. Med andre ord: 

Selve definitionen af at være menneske har ikke længere nogen særstatus, fordi det 

rent filosofisk ikke kan lade sig gøre at definere, hvad et menneske er. 

Er du for eksempel stadig et menneske, hvis størstedelen af din krop bliver am- 

puteret, og du i stedet får indsat proteser? Kan man betragte en robot som et men- 

neske, hvis robotten har samme egenskaber som dem, du kender fra mennesker? 
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u får opereret horn i panden og en hale irumpen, er du så menneske eller Og hvis d 

dyr? 

MENNESKE ELLER IKKEMENNESKE? 

Det undersøgende blik på, hvad det vil sige at være menneske, er som bekendt ikke 

nyt i kunsten. Men særligt inden for de seneste 15-20 år har vi oplevet en kunst- 

nerisk te 

hvornår en krop går fra at være en krop til blot at være et hylster, og om dyreliv er 
ndens, hvor kunstneriske og æstetiske undersøgelser af, hvad en krop er, 

mere værd end menneskeliv, er trængt igennem. Nogle kunstnere arbejder fx med, 

hvordan kropsdele kan transplanteres. Hvordan vi kan forbedre vores kroppe ved 

hjælp af teknologi, er også blevet et tema. 

Det posthumane handler om både det teknologiske (hvad vi rent videnskabe- 

ligt eri stand til at gore) og om det etiske (hvad vi rent etisk bor gore). Posthuma- 

nismen undersøger den teknologiske indvirkning pa det at vere menneske og pa 

menneskelige relationer, og hvad de i det hele taget er. Pa den made kan vi bruge 

begrebet, nar vi gennem kunsten fx forsoger at finde svar pa, hvordan fremtidens 

mennesker kommer til at genforhandle og redefinere skellet mellem det at vere 

menneske eller ikkemenneske. 
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